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Мова - фактар палітычны
Інтэрвію старшыні ТБМ Алега Трусава Радыё Свабода

- Напярэда- 
дні ста.іа вядома 
пра пашкоджанне 
помніка "У нескла- 
доваму "ў Полацку.
Як вы ставіцеся да 
гэтага інцыдэнту?

-  Днямі зда- 
рылася вельмі доб- 
рая падзея: датэр- 
м інова  вы звалены  
а к т ы ў н ы  с я б а р  
ТБМ  А лесь Бяляц- 
кі. I гэта наш мат ле- 
гіей, чым тая адмоў- 
ная п а д зе я , пра
якую  вы каж аце. А ш то да 
полацкага інцыдэнту, то гэта 
праяўляе сябе тая сіла, якая 
ўж о ш мат гадоў і стагодцзяў 
знішчае ўсё беларускае. Гэта не 
першы і, я думаю , не апошні 
факт. Але мы адновім свае пом- 
нікі, захаваем мову, то бок, гэ- 
тая сіла нас не пераможа.

-  Я к вы ацэньваеце  
сітуацыю з беларускаіі мо- 
вай? Ці пашыраецца ясўж ы- 
ванне, калі глядзець на гэтыя 
25 гадоў?

- Яна вельмі ўмацава- 
лася ў неспрыяльных умовах. 
Яна паказала ўсяму свету, ш то 
яна настодмсі моцная, ш то мо- 
жа развівацца без дзяржаўнай 
гіадтрымкі і нават пры дзяр- 
жаўным уціску. Паглядзіце "Бі- 
бліятэку Свабоды". Колькі там 
кніжак выдадзена за гадьг неза- 
лежнасці! Пагпядзіце незалеж- 
ны я вы давецтвы , колькі мы 
друкуем кніжак, вершаў, часо- 
пісаў. Адно ТБМ грымае дзве 
газеты  і д ва  часоп ісы . Яны 
рэгулярна вы ходзяць. Д арэ- 
чы, да ю білею  выйшаў 10-ты 
нумар часопіса "Верасень". I 
выглядае гэты часопіс у тры 
разы лепш , чым "М аладосць", 
"Полымя" і іншыя дзяржаўныя 
выданні. Так што, мова паказа- 
л а  сваю  ж ьгццязд ольнасц ь, 
умацавалася. А пры змене па- 
л іты ч н ай  аб стан о ў к і, а яна 
раней ці пазней зменіцца, мова 
цягам, ну, дзесяці гадоў запануе 
ва ўсіх сферах жыцця.

-  Ваш прагноз: калі 
беларуская мова стане адзі- 
наіі дзяржаўнай у  Беларусі?

- Калі будзе палітычггая 
перамога тых сілаў, якія вер- 
нуць К анстытуцыю  1994 года. 
Я думаю, раней ці пазней гэтыя 
сілы прьгйдуць да ўлады, будзе 
вернута Кансты туцыя. Я ду- 
маю, што напачагку можна пакі- 
нуць той запіс, ш то руская мо- 
ва - мова м іж нацы янальны х 
зносін. Я б яш чэ дадаў туды 
ангельскую  мову. I з адной  
дзяржаўнай мовай мы будзем 
існаваць - гэта стопрацэнтова. 
А  ад нас з вамі залеж ыць, калі 
гэта будзе. Калі большасць гра- 
мадзян Беларусі будзе размаў- 
ляць прынцыпова па-беларус- 
ку, то палітычная перамога ад- 
разу ж адбудзецца. Мова заўж- 
дьг бьгла і ёсць важным палі- 
тычным чьгннікам ва ўсіх краі- 
нах і ва ўсіх народаў.

-  Вы сказалі, што па- 
шыраецца выданне кніг на 
беларускай мове. Алегэт аўсё 
ж  пераважна грамадскія на- 
маганні...

-  Дьгк у гэтым і сіла, 
ш то дзяржава не хоча, прага- 
няе гэтых выдаўцоў, а кнігі ўсё 
роўна выходзяць. I вялікі фак- 
тар  на наш ым баку - інтэрнэт. 
Кнігі "Бібліятэкі Свабоды" спа- 
койна можна пачытаць у Аўст- 
раліі, Новай Зеландыі ці яшчэ 
дзе, што было немагчыма яшчэ 
20 гадоў таму. Беларускамоў- 
ны сектар інтэрнэту вельмі ак- 
тыўны. Вікіпедыя ёсць па-бе- 
ларуску і ўсё астатняе. То бок 
дзякую чы інтэрнэту мы атры- 
малі такую зброю, з якой нівод- 
ная імперыя змагацца проста не 
можа.

-  А ш т о т ы чы цца
ТБМ - колькасць сяброў аб 'яд- 
нання расце?

- Я б не сказаў, каб яна 
моцна расла, але расце. У на- 
шым аб'яднанні актыўных сяб- 
роў каля 6 тысяч. Гэта столькі, 
колькі ва ўсіх дэмакратычных 
пар гыях і рухах разам узягых. 
А ле тут не важны фармальны 
бок - маеце вы пасведчанне 
сябра ТБМ  ці не - важна, каб 
вы гаварылі па-беларуску. Па- 
глядзіце, колькі зараз курсаў 
з'яв ілася: і "М ова ці кава", і 
"М ова нанова", і гэтак далей. I 
гэтыя людзі далёка не ўсе сяб- 
ры ТБМ, іх там каля 20%. Таму 
нам важны не фармальны чын- 
нік. а фактьгчны. I тут паціху 
праца ідзе, асабліва сярод мо- 
ладзі.

-  Цікава, а ці ёсць у  
ТБМ цяперашнія чыноўнікі?

-  Чы ноўнікі ёсць, але 
мы іх не афіш уем. А ле адзін з 
іх, Павел Л атуш ка, не хавае 
сваёй прьгналежнасці да ТБМ. 
Ён устугііў у ТБМ  яш чэ сту- 
дэнтам і актыўны сябра па сён- 
няш ні дзень. Вельмі шмат чы- 
ноўнікаў на месцах. Але мы 
стараемся гэта асабліва не па- 
казваць.

-  А з чым гэта звяза- 
на, што вы гэта не афішу- 
еце?

-  Гэта звязана з палі- 
тычнай сітуацыяй у краіне. Каб 
на гэтага чы ноўніка не пісалі 
даносы , ш то ён "БНФ-авец", 
"бандэравец" і так далей. Таму 
ш то мова - фактар палітычны. 
Калі я нядаўна трапіў у больні-

цу, то, паколькі гавары ў па- 
беларуску, усе хворыя ў пала- 
це адразу назвалі мяне "бандэ- 
раўцам". I калі я прачытаў лек- 
цыю пра Сцяпана Бандэру, хто 
ён такі, яны адразу пачалі са 
м ной размаўляць хоць на тра- 
сянцы ці дыялекце. То бок, ра- 
зумееце, ш то значыць замба- 
ванне насельніцтва? Таму чы- 
ноўнікам не варта расказваць, 
хто сябар ТБМ , бо сілы, якія 
на Усходзе, пастараюцца гэтых 
чыноўнікаў з працы прыбраць 
і паставіць гірадстаўніюў "рус- 
кага свету". Такіх таксама да 
халеры сярод чыноўнікаў.

Ід зе  ін ф ар м ац ы й н ая  
вайна вельмі жорсткая, і гэтая 
вайна нікога не шкадуе. Таму 
на вайне, як на вайне. Мы па- 
вінны гэтыя фактары ўлічваць 
і сваіх сяброў не падстаўляць. 
Дарэчы, у нас ш мат прадпры- 
мальнікаў, даволі багатых лю- 
дзей. М ы таксама іх імёны без 
іх дазводу нікому не называем. 
Бо без гэты х прадпры м аль- 
нікаў ці змаглі б мы існаваць і 
плаціць такія ш алёныя грошы 
за арэнду, выдаваць часопісы? 
Вядома, не. Прадпрымальнікі 
ўступаю ць у  ТБМ  даволі ак- 
тыўна і нават пад старасць пера- 
ходзяць на беларускую  мову. 
Вось нядаўна перайшоў на мо- 
ву мой сябар Карагін, з якім 
мы сябруем са студэнцкіх гадоў. 
Я быў вельмі прыемна здзіўле- 
ны, ш то ён, ужо маю чы 60 год, 
зразум еў вартасць беларуш - 
чыны і нават пачаў даваць па- 
беларуску інтэрвію. Так што 
ёсць пласт прадпрымальнікаў, 
пра якіх таксама без іхняй зго- 
ды  стараем ся не расказваць, 
каб да іх не прыехала падатко- 
вая інспекцыя прадстаўнікоў 
"рускага свету".

-  Улады павысілі арэн- 
дную плату за сядзібу ТБМ у 
мінулым годзе. Як гэтае пы- 
танне вырашылася, ціўдало- 
ся вярнуць ільготны кошт?

- Выраш ылі болып не 
дам агац ц а . М ы  ўспам інаем  
анекдот, як Брэжнеў змагаўся 
з алькаголікамі. I там быў такі 
адказ: "Перадайце Ільічу, нам і 
10 па плячу". Самае цікавае, 
чым больш  нам павыш аю ць 
арэнду, тым больш  прадпры- 
мальнікі нам дапамагаюць. Та- 
му мы выраш ылі не кланяцца 
перад уладай, не прасіць, а  ісці 
сваім шляхам і быць цалкам не- 
залежнымі.
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Мы вырашылі болып 
да ўладаў не звяртацца. Мы 
звярталіся, прасілі, а яны нас 
паслалі. А цяпер мы не будзем 
звяргацца. Дарэчы, мы плацім 
арэнду лепей, чым палова дзяр- 
жаўных арганізацыяў у Парты- 
занскім раёне. I таму ЖЭС ста- 
віцца да нас з велізарнай пава- 
гай. Мы цягам 2 гадзін аплоч- 
ваем паперы на арэнду, якія 
яны нам прысылаюць. ТБМ 
дапамагаюць і пенсіянеры, і 
студэнты. I мы рэгулярна дру- 
куем спісы ахвярадаўцаў і вы- 
стаўляем на нашым інтэрнэт- 
партале. Дарэчы, самых актыў- 
ных мы будзем сбння вінша- 
ВаЦЬНаШЫМІ ш у р я п іУ І і гуяяні-
рамі. Мы будзем уручаць 40 
падзяк ад імя ТБМ нашым ак- 
тывістам, фундатарам і спон- 
сарам.

-Азт гзтыя 25 гадсў 
дапямогі ад дзяржашы так і 
мебыло?

- Вялікая дапамога бы- 
ла напачаггку. Каб не дзяржава, 
то ТБМ наогул магпо б не ства- 
рыцца. Яно ж стваралася ў Са- 
вецкім Саюзе, дазвол даваў ЦК 
КПБ, у які, дарэчы, Генадзь 
Бураўкін уваходзіў. Так што да 
рэферэндуму 1995 года дапа- 
мога з боку дзяржавы была ве- 
льмі вялікая. Капейкі плацілі за 
арэнду, за дзяржаўныя грошы 
выходзіла газета "Наша слова". 
У пггаце рэдакцыі на заробках 
было 30 чалавек. I ўсб гэта 
скасавалі ў 1996 годзе, аб- 
клалі нас падаткамі і так далей. 
Так што быў перыяд напры- 
канцы існавання Савецкага 
Саюза і ў першыя гады неза- 
лежнасці, калі Кебіч уступіў у 
ТБМ і яму ўручалі пасвед- 
чанне № 1, у складзе ТБМ былі 
ўсе дзейныя міністры, быў 
Краўчанка, Дзямчук, Бутэвіч. 
Так што першыя гады з боку 
дзяржавы была вельмі вялікая 
падтрымка.

-  А быпы прзм'ер-мі- 
ністр Кебіч так і засмаўся ў  
ТБМТ

- Кебіча пазней выюпо-
чылі.

-  Сіжуацыя еа Ўкраіне 
ўплыеае на станоеішча бела- 
рускаммоеы?

- Янаўжо мае станоўчы 
эфект. Нават Лукашэнка заявіў, 
што без беларускай мовы не 
будзе нацыі. То бок чынавен- 
ства ўпершыню задумалася, 
што калі яны размаўляюць па- 
расейску, яны частка "рускага 
свету", і натанках прыедуць іх 
бараніць. А як прыедуць, то 
першай пацерпіць наменкла- 
тура, а не сяляне. Іх у першую 
чаргу масноўцы заменяць на 
сваіх, каго арыштуюць, каго 
пасадзяць, забяруць у іх бізнэс, 
капіталы. Так што ўкраінскі 
факгар веяьмі занепаноіў дзяр- 
жаўных чыноўнікаў. I зараз яны 
вельмі баяцца і непакояцца. 
Паглядзіце, як яны памянялі 
пласцінку адносна Ўкраіны, не 
гледзячы на цесны саюз з Расе- 
яй. Яны часам нават прынцы- 
пова заяўляюць, што Крым па- 
вінен быць украінскім і гэтак 
далей. Так што, гэты фактар 
длянассганоўчыўцэлымзбо- 
ку палітычнай сітуацыі. Прос- 
тыя людзі то, канешне, усяго 
баяцца. I дяя іх што беларус- 
кая, што ўкраінская мова - гэта 
моваБандэры. Тогэталюмпен, 
які мяняе погляды цягам дня.

Гутарыіў 
Алесь Дашчынскі
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